
HELDE
KOMM1ROBOT: 
Tartus toim unud  
messil INTEL
LEKTIKA 2001 
Tehnikaülikooli 
boksi peamiseks 
tõmbenum briks 
kujunenud 
umbes sada 
tuhat krooni 
maksva aparaadi 
võib program 
m eerida soorita
ma kõige erine
vam aid liigutusi, 
kuid suurima 
poolehoiu on ta 
võitnud omakasu
püüdmatu kommi- 
ulatajana.

VASTUVÕTT VÄLIS- 
TUDENGEILE: Tehnika
ülikoolis õppivad 
välistudengid võttis  
Eesti iseseisvuspäeva 
künnisel, 22. veebrua
ril, vastu prorektor 
Jakob Kübarsepp. 15st 
välisüliõpilasest olid 
kohaletu lnud Korea, 
Mari, Peruu, Soome, 
Taani ja  Venem aa esin
dajad, puudus vaid 
tudeng Bangladeshist. 
TTÜd jäävad neile 
m eenutam a tudengi- 
aabitsad ja muud 
meened.

Eesti omariiklus ja 
kohalik omavalitsus
Tehnikaülikooli nõukogu ju h a ta ja p rofes
sor Sulev M äeltsem ehe kõne Eesti V abariigi 

83. aastapäeva aktusel TTÜ  aulas*

Iga riigi toimimise tulemus
likkus sõltub paljuski tema 
avaliku halduse korraldusest 
ning selle vastavusest aja 
nõuetele. Avaliku halduse 
süsteemi paratamatust 
konservatiivsusest (mis oma
korda on riigi stabiilsuse tagati
si!) tuleneva mahajäämuse 
kõrvaldamiseks kasutatakse 
haldusreforme. Seisukohta, et

riik olevat nii tugev, kui tuge
vad on tema kohalikud 
omavalitsused, kuuleme sageli 
aga eelkõige siis, kui see 
näiteks valimiste eel on poliiti
liselt kasulik. Hoopis harvem, 
ja  seda eriti taasiseseisvumise 
järgselt, tunnustatakse meie 
ajalooliselt tugevat kohalikku 
omavalitsust omariikluse saa
vutamise seisukohalt.

Nüüdseks 83 aastat tagasi 
toimunud omariikluse kät
tevõitmise seisukohalt hinda
matu eeldus loodi juba 1904. 
aastal, kui eestlased esma
kordselt ajaloos saavutasid 
kohalikel valimistel enamuse 
pealinnas. 60-liikmelisse Tal
linna Linnavolikogusse valiti 
37 eestlast, 19 sakslast ja  4 ve
nelast ning eestlased ja  vene
lased sõlmisid koalitsiooni, 
sest olulisemate otsustuste 
vastuvõtmiseks oli vaja vo
likogu 2/3 toetus, v a a ta  lk 5

Kaks riigi teadus
preemiat TTÜsse
T allin n a Tehnikaülikoolist pälvis eelm ise  

nelja aasta jo o ksu l valm inud ja  avaldatud  
teadu stööde eest Eesti V abariigi riikliku  

te a d u s p re e m ia :

•  teadustööde tsükli “Täiustatud oksüdatsiooni protsessid loo- 
dusvee varude kaitseks ja  vee säästvaks kasutamiseks” 
ettevalmistanud kollektiiv -  TTÜ  keemiatehnika instituudi 
direktor professor Rein Munter, vanemteadur Juha Kallas, 
vanem teadur Sergei Preis ja  TTÜ  Keem ia Instituudi 
vanemteadur Marina Trapido;
•  geo- ja  bioteaduste alal teadustööde tsükli “ Isotoopuurin- 
gute tulemusi Eesti paleosoilise arenguloo selgitamisel (or
doviitsiumi ja  siluri stratigraafia, klimatoloogia ja okeanoloo- 
g ia )” ettevalmistanud kollektiiv Dimitri Kaljo juhtimisel (TTÜ 
Geoloogia Instituudi aluspõhja osakonna juhataja).

Teaduspreemiad anti kätte Eesti Vabariigi 83. aastapäeva 
eelõhtul, preemia suurus on 100 000 krooni.

Avatud Eesti Fond 
tänas professor
Ilmar Õpikut
Kolmapäeval, 21. veebruaril, anti Estonia teat

ri talveaias pidulikult üle Avatud Eesti Fondi 
iseseisvuspäeva tänupreemiad (30 000 kroo

ni).

2001. aasta laureaadiks kuulutati energeetikateadlane ja  ise
seisva Eesti energiapoliitika väljatöötajaid, akadeemik, 
Tehnikaülikooli emeriitprofessor Ilmar Õpik. Veel pälvisid 
tänupreem ia maleajakirjanik, ajaloo- ja  kultuuriloolane 
V a lter Heuer ning muusik, armastatud raadiohääl Valter 
O jakäär.

AEF-i iseseisvuspäeva tänupreemia on asutatud 1992. 
aastal eesmärgiga avaldada lugupidamist neile, kes säilitanud 
vaimu sõltumatuse läbi aegade ning andnud oma panuse ise
seisva Eesti kestmisele.

Aastaeelarve
kinnitatud

TTÜ  Nõukogu kinnitas 20.veebruaril ülikooli 2001. aasta 
eelarve.

Tasakaa lustatud  koondeelarve m ahuks on
418 503 400 krooni.
Koondeelarve sisaldab ka TTÜ  instituutide ja kolledžite 

osa.
Samuti k inn itati kapitalieelarve mahus 103 miljonit 

krooni, mille kulude pool sisaldab Akadeemia tee 5 ühis
elamu, spordihoone ja õppehoonete renoveerimiseks ette 
nähtud vahendeid, energeetikateaduskonna uue õppe
hoone projekteerim iseks ja  ehituse alustamiseks, lae
nude teenindamiseks ja  laenu kustutamiseks ning üle- 
ülikoolilisteks projektideks ette nähtud vahendeid.

Nüüdsest saavad allüksused hakata tegutsema oma 
eelarveliste vahendite piires.



Inseneriõppest ja 
insenerikutsest

Ü le m in e k  E u ro o p a  k õ rg -  

h a r id u s ru u m ig a  ü h ild u v a le  

õ p p e le  t e k it a b  v a ja d u s e  r e 

fo r m id a  t a s e m e õ p p e k a v u .

S e e ju u res  tu le k s  s ilm a s  p id a d a  e e lk õ ig e  k o n k u ren ts iv õ im e lisu s t  ja  E e s 

ti m a ja n d u s e  va ja d u s i.

K a v a n d a ta v  õ p p e k a v a d e  r e fo rm  T T Ü s  n ä eb  p ra e g u  e t te  e r in õ u e te ga  

te h n ik a e r ia la d e l a k a d e e m ilis t  in s en e r iõ p e t  ( m a h u ga  200 A P )  koosk õ las

ta tu d  õ p p en a  b a k a la u re u s e -  (1 2 0  A P )  j a  m a g is tr i-  (8 0  A P )  a s tm e te l. In 

s e n e r iõ p p e k s  k o o s ta ta k s e  t e r v ik l ik  õ p p e k a v a , k u s ju u re s  k õ ik  in s e 

n e r iõ p p e  b a k a la u reu se a s tm e  n õu d ed  tä itn u d  sa a va d  õ igu se  õp in gu id  jä t 

k a ta . M u u d e l t e h n ik a e r ia la d e l ,  s a m u ti so ts ia a l- , m a ja n d u s - ja  lo od u s 

tea d u s teg a  seo tu d  e r ia la d e l,  k o o s ta ta k se  e ra ld i b a k a la u re u s e - ja  m ag is - 

t r iõ p p e k a va d . M a g is tr iõ p p e s s e  a s tu m isek s  n ä h a k se  e t te  va s tu võ tu p ro t- 

sedu urid .

Õ p p e k a v a d e  r e fo rm i p õ h im õ te te  vä lja tö ö ta m is e l on  p rob leem ik s  ku ju 

n en u d  se e , m i l l is e id  k ra a d e/ d ip lom e id  h a k k a b  T T Ü  a k a d e e m ilis e  in s e 

n e r iõ p p e  lõ p e ta n u te le  v ä lja s ta m a .

Ü le m in e k  u u te  ta s em eõ p p e k a va d e  sü s teem ile  e i o le  v a id  ü likoo li prob

le e m . O s a le m a  p e a k s id  s e lle s  k õ ik  a s ja s s e p u u tu v a d  o sa p o o led  -  p e a le  

T T Ü  k a  E e s t i In s e n e r id e  L i i t  (E I L ) ,  e t te v õ t ja d  j a  n en d e  liidu d .

E I L  on  k ä e s o le v a l a ja l p ü s t ita n u d  t e g e v u s k a v a  o m a  p õ h ik ir ja lis e  ü le 

san d e -  k u ts e lis te  in s en e r id e  k o rp u se  m ood u s ta m in e  -  tä itm isek s . EIL-1 

on  k o lm  p r io r it e e ts e t  ü le sa n n e t:

•  in s e n e r ik u ts e  o m is ta m is p ro ts e d u u r id e s  ja

•  s ea d u s loom es  o s a le m in e  e e s m ä rg ig a , e t  E e s t i  v o lita tu d  in sen e ri 

k u ts e t  k ä s it le ta k s  k u i v a s tu ta v a  s p e ts ia lis t i k u ts ek va lif ik a ts io o n i,

•  va s tu tu sa la d e  m ä ä ra t le m in e  k u tse te  om is ta m is e l e r ia la  j a  a m e ti

a la  j ä r g i  ig a s  in s e n e r it e g e v u s e  va ld k o n n a s .

2001. aas ta  ja a n u a ris  E V  P re s id en d i poo lt vä lja  ku u lu tatu d  Ku tseseadus 

m õ ju s ta b  E IL - i  t e g e v u s t  o lu lis e lt .  E I L  t a o t le b  E V  V a l it s u s e lt  k u t s e -  

n õ u k o g u  s ta a tu s t  F E A N I  R e g is t r i  R a h v u s lik u le  K o m ite e le . V i im a n e  

peak s h a k k a m a  te g e le m a  k u ts es ta n d a rd ite , sa m u ti k u tsek va lifik a ts io o -  

n id e  tõ en d a m is e  j a  om is ta m is e  sü s teem i v ä lja tö ö ta m is e , ra k en d a m ise  ja  

u u e n d a m iseg a . In s e n e r ik u ts e  o m is ta m is e g a  p e a k s id  t e g e le m a  E I L  e r i

a la o rga n isa ts io o n id e  k u t s e k o m is jo n i d .  K õ ig e p e a lt  tu lek s  s iisk i k o rra s 

ta d a  k u ts e te  s ü s te e m  k õ ik id e  o s a p o o lte  -  ü l i - ja  k õ rg k o o lid , e t te v õ t ja te  

liid u d , E e s t i K a u b a n d u s - ja  T ö ö s tu s k o d a , E IL - i  e r ia la o rg a n isa ts io o n id  -  

o sa lem ise l.

In se n er ik u tse  om is ta m is e  osas on  E I L  v ä l ja  tö ö ta n u d  m itm e id  skeem e, 

m il le  p õ h ie r in e v u s e k s  o n  in s e n e r ik u ts e te  1. j a  2. t a s e m e  sa a v u ta m is e  

teed . O sa  sk ee m e  n äeb  e tte , e t  in s en e r ik u ts e  1. ta s em e  (in sen er, d ip lom i- 

in s e n e r )  s a a v u ta m is e le  e e ln e b  v ä h e m a lt  ü h e a a s ta n e  e r ia la n e  töö  v õ i 

v ä lja õ p e  a k re d ite e r itu d  ju h en d a m is e l. T e in e  osa  sk eem e  võ im a ld a b  in se

n e r ik u ts e  1. ta s e m e  o m is ta m is t  ju b a  ü lik oo li/ k õ rgk oo li lõp e ta m ise l. See 

o lek s  p õ h im õ tte lis e lt  v õ im a lik  ( a ga  k a s  k a  o ts ta rb ek a s !? ) õp peasu tu se  ja  

e r ia la l i id u  ü h ise  lõ p u tööd e  k a itsm isk o m is jo n i o tsu se  põh ja l. N ä ite k s  ü li

k o o li a k a d e e m il is e  in s e n e r iõ p p e  lõ p e ta n u le  o m is ta ta k s  l is a k s  m a g is t 

r ik r a a d ile  k a  d ip lo m iin s e n e r i k u tse .

E I L  k a ld u b  e e l is ta m a  e s im e s t  t e e d  -  in s e n e r ik u ts e  o m is ta ta k s e  a lles  

p ä ra s t  in s e n e r ia m e t i  k o g e m u s te  o m a n d a m is t . E i  o le  ju  m õ te t  o m is ta d a  

in s e n e r ik u ts e t  is ik u te le , k e s  t e g e v in s e n e r in a  tö ö le  e i h a k k a . Ü lik o o lis  

a n ta v a te  k r a a d id e g a  (k u ts e te g a ? ) s e o n d u v  e i o le  h e tk e l v e e l  lõ p u n i lä b i 

va ie ld u d . In s e n e r iõ p e  a n n a k s  m a g is tr ita s e m e le  v a s ta v a  h a rid u stasem e, 

a g a  k a s  i lm t in g im a ta  k a  m a g is tr ik ra a d i?  M e ie  p ro fe s so r id  te a v a d  h ästi, 

e t  n ä itek s  S oom es om is ta ta k se  5 -aastase in sen e riõ p p e  lõp etan u le  d ip lom i

in s e n e r i  k ra a d , m il le  in g l is k e e ls e k s  v a s te k s  on  M a s te r .  A rv a m u s a v a l-  

d u sed  s e lle s  k ü s im u se s  on  te r e tu ln u d !

Õppekavade

Õppetöö ökonoomsemaks. Kuna 
riigieelarvest õppetööks saadav raha 
märgatavalt ei suurene, tuleks uued 
õppekavad koostada nii, et õppetöö 
kujuneks ökonoomsemaks. Kehti
vate õppekavade puuduseks on 
nende killustatus. Palju on väikese 
kuulajate arvuga loenguid ja harju- 
tustunde. Kuna ainsaks mõjusaks 
juhtimishoovaks on raha, siis tuleks 
reformi alustada rahastamisalgo- 
ritmi muutmisest. Selleks tuleks 
õppetööks ettenähtud raha jagada nii 
õppevaldkondade vahel kui ka õppe- 
valdkonna sees bakalaureuse-, ma
gistri- ja doktoriõppe vahel selliselt, 
et see ei sõltuks nii õppesuundade kui 
ka tundide arvust õppevaldkonnas, 
vaid ainult üliõpilaste arvust. Kui 
selline seisukoht on enne õppeka
vade koostamist ette teada, siis õppe
kavade koostajad ise hoolitseksid 
selle eest, et õppekavad muutuksid 
ökonoomsemaks ning et seal ei oleks 
liigset killustumist ülemäära paljude 
õppesuundade tõttu ja õppeainete 
dubleerimist.

Õppetöö alusõppelembelise- 
maks. Üliõpilaste üldise harituse ja 
seega ka inseneride kohanemis
võime suurendamiseks peaksid uued 
õppekavad olema alusõppelembelise- 
mad. Alusõppe tugevdamiseks, läh
tudes süsteemist 3+2, oleks vaja 
bakalaureuse õppekava jagada kahte 
ossa, tingnimedega ühisõpe ja 
lahusõpe. Ühisõppes õpetatakse 80 
AP  ulatuses alusõppeaineid ja 10 AP 
ulatuses üldõppeaineid (kohustus
likud), lahusõppes aga 25 AP ulatu
ses eriala õppeaineid ja samuti 5 AP 
ulatuses üldõppeaineid (valikained). 
Selliselt jagatud õppekavad võimal
davad koostada näiteks ehitus-, me
haanika- ja  tehnilise füüsika, aga 
võib-olla ka mäe- ja geotehnoloogia 
valdkonna üliõpilastele ühtse ühis- 
õppekava. Analoogiliselt on tõenäo
liselt mõeldav ühendada ka teisi vald
kondi. Näiteks võiks veel olla elekt- 
ro- ja infotehnika, keemia ning ma
janduse, logistika ja haldusjuhtimise 
ühisõppekavad. Seega minimaalselt 
võiks kokku olla ainult neli ühisõp- 
pekava.

Ilmselt pole mõistlik, et sellised 
ühisõppekavad oleksid ühtsed amet
likud õppekavad, vaid et nad oleksid 
ainult paljude kavade ühisosad. Öko
noomse ühisõppekava koostamiseks 
oleks vaja, et ühisõppekava koostav 
komisjon koosneks nii alusõpet kui 
ka eriala õpetavatest õppejõududest,

kuid domineerima ja komisjoni juhti
ma peaksid alusõppe õppejõud, kes 
on ökonoomsest kavast otseselt hu
vitatud. Sellisel juhul erialaõppejõud 
tagavad selle, et üliõpilased saaksid 
vajalikud teadmised eriala oman
damiseks ja üldõpet läbiviivad õppe
jõud ökonoomse õppekava, mis tagab 
maksimaalsed teadmised alusõp- 
peainetes. Lahus- ja  magistriõppe 
kavasid koostavad komisjonid koos
neksid loomulikult ainult erialaõppe- 
jõududest.

Ü liõpilaste edasijõudm iskii- 
rus suurem aks. Üliõpilaste 
edasijõudmiskiiruse tõstmiseks, mis 
loodetavasti suurendab ka lõpeta
nute osakaalu, oleks vaja ühisõppes 
õpetada kõiki aineid igal semestril, 
sest just esimestel aastatel on 
üliõpilaste edasiliikumine aeglane ja 
väljalangevus suur. Kuna nimetatud 
kolme või nelja valdkonna ühisõpet 
õppivaid üliõpilasi saab olema küllalt 
palju, siis selline igal semestril õpe
tamine ilmselt ei suurenda märga
tavalt õpetamise koormust. Veidi 
võib suureneda ainult loengutundide 
arv, kuid üliõpilaste edasijõudmis- 
kiirus peaks suurenema märkimis
väärselt, sest sellise õpetamise puhul 
saab iga üliõpilane valida sobiva liiku
miskiiruse. Lisaks sellele, kui ü li
õpilane ei saa aines positiivset tule
must, saab ta seda ainet võtta kohe 
järgmisel semestril uuesti.

Põhimõtteid on vaja rakenda
da kompleksselt. Ainult siis on loo
ta edu. Põhimõtete realiseerimiseks 
oleks vaja, et ka bakalaureuseõppeks 
eraldatud raha jagataks kahte ossa 
võrdeliselt AP-dega, st 75% ühisõp- 
pele ja 25% lahusõppele. Ühisõppe 
koormuse võimalik suurenemine 
seetõttu, et loenguid loetakse kõiki
des ainetes igal semestril (harjutuste 
ja  praktiliste tööde maht ilmselt ei 
suurene), kompenseeritakse tõe
näoliselt suuremate voorude arvel. 
Ka lahusõpe ei tohiks kannatada, 
sest ka selle õppekava peaks muu
tuma oluliselt kompaktsemaks, nii et 
ühes auditooriumis ei oleks vähem 
üliõpilasi, kui seda on ühisõppe har- 
jutustunnis. Lisaks veel see, et 
aineprojektide puhul on õppejõu 
koormus märgatavalt väiksem kui 
auditoorse õppetöö puhul.

T e a d m is e k s
Mente et Manu internetiväljaandest võite lugeda humanitaarteaduskonna dekaani 
prof Väino Rajangu ulatuslikku artiklit "Magistriõppe tulemuslikkusest TTÜ haldusjuhti
mise valdkonnas". Siinkohal vaid lõik sellest huvipakkuvast analüüsist:

"Suhteliselt noore õppevaldkonna kohta 133 üliõpilase vastuvõtt magistriõppesse on hea 
tulemus. On ju vastav magistriõpe ka Tallinna Pedagoogikaülikoolis ja Tartu Ülikoolis. 
Andmed näitavad, et vastuvõetute arvud kaheksa aasta jooksul on pidevalt muutunud. See 
on tingitud mitmest asjaolust:
- magistriõppe korralduse reformidest,

- riikliku koolitustellimuse raames eraldatud kohtade arvude muutustest aastate lõikes ning
- riigieelarveväliste (REV) magistriõppekohtade kasutuselevõtust alates 1998. aastast."

koostam isest



Professor Jaak Leimann 60

Elada tuleb täna!
Kui oleks võimalus täna uues

ti 18-aastasena alustada Tehn i
kaülikoolis, mis eriala valiksite?

{Jaak Leim ann jääb mõttesse. 
Tõdeb, et küsimus on tõsine.) Küllap 
ikka sellesama, m illega ise täna 
tegelen, alustaksin sellestsamast 
ärikorraldusest. See on mulle eelne
nud elus ikka tööd ja  leiba toonud, 
ehk pakub edaspidigi.

M issugused olid esimesed  
m uljed toonasel tudengil 1950. 
aastate lõpul TPIsse saabudes?

Olin Võrust, pealinnast üsna 
kaugelt. TP I oli tollal tervenisti Kop
lis, poolsaare tipus. Sisseastumisek
samid oli suures auditooriumis, kus 
rippus seinal loosung, mis väitis 
umbes nii: Teaduse juurde ei vii laia 
maanteed, tippu jõuavad vaid need, 
kes suudavad visalt tema kitsaid 
radu astuda. Austus kooli vastu oli 
suur, eriti minusugusel väikelinnast 
tulnul. Elasin Koskla tänava ühis
elamus (.Leimann mühatab vahele, et 
just intervjuu andmise päeval otsus
tatakse selle kinnistu edasine saa
tus), hiljem veetsin seal ka poolteist 
aastat aspirantuuri ajal. Ja 
veel olen elanud tänases 
Valitsuse hoones, n ii
nimetatud Stenbocki ma
jas, otse kaarja hoovivära
va kohal.

Tollal oli Hruštšovi aeg, 
kui kõik tudengid pidid 
kolm esimest semestrit õhtuti õppi
ma ja päeval töötama. Mina töötasin 
6 päeva nädalas toonases Volta teha
ses. Tõusta tuli varakult, et rongi ja 
siis trammiga tööle jõuda. Mis seal 
salata, elukoolina oli see igatahes 
tõhus, vahel sean seda tänastelegi 
magistrantidele eeskujuks, kes kipu
vad kurtma, et ühtaegu õppida ja 
töötada on raske. {Leimann pole siis-

ki kindel, et nad seda tõsiselt võta
vad.) Tehases suhtlesin pesuehtsate 
proletaarlastega, küllap seepärast 
suudan ka tavalist tööinimest 
paremini mõista.

Kümme aastat hiljem  tulite  
TPIsse tagasi õppejõuna, m issu
gused olid m eeleolud siis?

Olin töötanud mitu aastat Võrus, 
tõusnud seal omamoodi kohalikuks 
prominendiks, kuid pidevalt vaevas 
mind teadmine sellest, et ma tege
likult üsna paljutki ei tea. Tekkis 
veendumus, et palju lahendusi on 
veel järele proovimata. M õtlesin 
iseeneses, et “Jaak, elu läheb minust 
mööda!” Küllap oli oma osa ka ju 
hendaja professor Raoul Üksväraval, 
et tulin Tallinna aspirantuuri ja  üht
lasi õppejõuks. Teisalt see oli suur 
risk, sest aspirant pidi läbi ajama 100 
rublaga kuus -  sellega just perekon
naelu rajada polnud võimalik.

Oma osa uute väljakutsete otsi
misel oli ka 1960. aastate teise poole 
ühiskondlikul tõusul ja  avanemisel, 
kas või väliskirjanduse paremal kät
tesaadavusel. Võru spetsialistide 

klubi kaudu olid tekkinud side
med Tartu akadeemiliste ring
kondadega, kes omakorda avasid 
silmad nägemaks ühiskonnas 
toimuvaid muutusi. Ja mis seal 
salata, ka TP I oli läbi elanud vä
lise noorenduskuuri ning mõjus 
oma uutes ruumides Mustamäel 

lausa modernsena, igas mõttes tule
vikulootust sisendavana.

Võrust on tulnud palju  prom i
nentseid Eesti inimesi, po lii
tikuid, m ajandusjuhte, kunsti
inimesi. Kas V õru  edukuse  
aluseks on m ingi kohalik  feno
men?

{Jaak Leim ann jääb tagasihoid
likuks, püüab väita, et 15-tuhande-

Une väikelinn vaevalt selles osas 
teistest Eesti maakonnalinnadest 
olu liselt erineb.) Kui sellisest feno
menist üldse kõnelda, siis küllap on 
selle aluseks elamine kooskõlas ja  
korrelatsioonis loodusega. Igal suvel 
veedan ohtralt aega sealkandis, nau
din sealseid maastikke, ujun näiteks 

regulaarselt mitmes 
järves, käin ta lv iti 
suusatamas. Külas
tan seal elavat oma 
kõrges eas ema. Ja 
veel, Võru keskkool 
on alati olnud tugev 
kool.

Kes Võrust on tulnud? Tean laul
jaid Teo Maistet, Jüri Pärga ja  Väino 
Puurat, näitleja Marje Metsurit, 
olümpiavõitja Erki Noolt, filosoofi 
Lembit Valti, poliitikuid vendi Reil- 
janeid, aga näiteks meie ülikoolist 
professor Kaido Kallast. Nemad 
meenusid esimestena, aga küllap 
neid tuntud võrokesi on veel 
palju-palju.

Tehas, kus alustasin -  Gaasi
analüsaatorite Tehas -  tuksub 
ikka veel, ehkki inimesi on nüüd 
palgal mitu korda vähem. Kum
maline, et isegi värvid ja  haisud 
olid seal majas veel üsna hiljaae
gu käies samasugused kui toona. 
Tehakse seal allhankeid muu
hulgas Mercedeste valm ista- 
jailegi. Tollal oli see ettevõte aga 
väikelinna tõeline visiitkaart, 
pooleldi kinnine tehas, m illel olid 
tihedad sidemed Tallinna ja  Lenin
gradi teadusasutustega.

A asta l 1979 jätsite siisk i T P I  
maha, miks?

Isu sai täis. Vaatasin tollal 60- 
aastaseid dotsente ja  mõtlesin, kas 
ka mina kunagi...?

(Tänase kuuekümnese professor 
Leim anni võtab see p isu t ene
seirooniline mõte muigama.) Tollane 
direktor Ü lo Pärnits tegi mulle pak
kumise tulla Mainorisse ja ma võtsin 
selle pikemalt mõtlemata vastu, sain 
teadusdirektoriks. Oma osa oli ka

toonasel minister K raftil, kes mind 
igati toetas. Juhtimisalane konsu
lteerimine oli juba tollal kõva sõnaja 
tööd ning tasu selle eest jätkus. M ai
nor oli uut tüüpi ettevõte, mis tänu 
paremaile palgatingimustele sai võt
ta tööle andekaid noori spetsialiste. 
Ühena sellistest meenub hilisem lin
napea Hardo Aasmäe, keda minagi 
edutasin. Parim ail päevil töötas 
Mainoris üle 300 inimese, tegeldi tol
lase nõukogude majandussüsteemi 
jaoks uudsete teemadega, saime häid 
kogemusi, kuidas teabeorganisat
siooni arendada.

Kuidas sattusite poliitikasse  
ja  valitsusse?

Mainorist kujunes 1980. aastate 
teisel poolel IME ehk Isemajandava 
Eesti programmi staap, omalaadne 
valitsusorganisatsioon. Mina sellest 
hoolimata aktiivsesse poliitikasse ei 
sekkunud, olin vaid Rahvarinde 
toetajaliige Mustamäelt. Olen kord 

ühes parteis pettunud, 
seepärast pole teistesse
gi astunud. IMEga tege
lema kutsuti aga see
pärast, et olin 1970. aas
tail stažeerinud Soomes 
ning küllap kujutasin 
paremini ette, mis see 
turumajandus tegelikult 
on. Paljude jaoks oli see 
põgusalt tuttav ehk vaid 
m arksistliku poliitöko
noomia kursusest. K ü l

lap oligi just see põhjuseks, miks 
mõnevõrra hiljem, valituna 1987 
Eesti Majandusjuhtide Instituudi 
direktoriks jä in  silma Edgar Savi
saarele ning ta kutsus mind 1990 
oma uue valitsuse ministriks. Loot
sin ise saada reformiministriks, pidin 
aga olema enamasti kriisim inister. 
Eredaimad mälestused on siiski jää
nud vahetult taasiseseisvum isele 
järgnenud pingelistest päevadest ja  
nädalatest, kui kõik meie jaoks oli 
uus ja  huvitav.

jä rgn eb  lk 4



Elada tuleb täna!
algus lk 3

MASTAAPNE SPETSIALIST: Vähe on ü likoole, mis saaksid 
kiide lda  m itm ekordse m inistrikogem usega õppejõu ja rek to ri 
nõunikuga, nagu professor Jaak Leim ann.

Miks võtsite veel kord  m inist
rikoha vastu?

Olin pärast eelmist valitsusaega 
maailmas ringi rännanud, tööd teinud 
ja raha teeninud. Siis hakkas ühtäk
ki sadama 
m itm esugu
seid ettepane
kuid alates 
sellest, et 
pakuti presi
dendikandidaadiks või soovitati kan
dideerida linnavolikogusse. Küllap on 
inimene niivõrd edev olend, et ühel 
hetkel ei suuda enam pakkumistele 
otsustavalt ei öelda. Lubasin 1996, et 
kui Toomas-Hendrik Ilves läheb valit
susse, lähen ka mina. Sama lugu oli 
muide Raivo Varega, kes sidus oma 
valitsusse mineku minu minekuga. 
H iljem olen kuulnud, et minu ja  
mõne teisegi valitsusse kutsumine oli 
väidetavalt vajalik  olulise toetuse 
saamiseks vähemusvalitsusele. Iga
tahes minuga toona selles seoses küll 
ei kõneldud.

Oma m inistriajaga olen üldiselt 
rahul, sai ikka ühtteist ära tehtud. 
Siiski oli m ittepoliitilise ministrina 
valitsuses olla küllalt raske, polnud 
niiöelda parteilist seljatagust, polnud 
kellegagi konsulteerida oma otse
sest erialast väljapoole jäävate otsus
te langetamisel. Vastutus tuli sageli 
võtta enda peale ja  vaid oma koge
mustest lähtudes, see pole aga alati 
niisama kerge, jätab hinge teatava 
rahulolematuse tunde.

M õne sõnaga ka Teie perest, 
kas on ka isa töö jätkajaid?

Lapsi on kokku neli, tütred on 
täiskasvanud, üks arst, teine lõpetas 
TTÜs ärikorralduse eriala ja  juhib

tallin laste üht lemmikrestorani 
Kloostri Aita. Järeltulijaks võiks pida
da ka vanemat poega, kes oma teed 
otsib esimest aastat Tehnikaülikoolis 
arvutivõrkude ja  -süsteemide eriala 

õppides. Noorem poeg, küll alles 
11-aastane, tahab aga teostada 
minu enda kunagist noorpõlve- 
unistust saada tippsportlaseks. 
M ina unistasin lapsena maail- 
matsemel maadlejaks saada, 

tema aga pürib elukutseliseks jalgpal
luriks. Rivaldo särgist ei lahku tajust 
kuigi sageli. Taolised on need tänaste 
noorte eesmärgid, üsna erinevad kui 
meie ajal, aga siiski...

O lete ennast ja gan u d  päris  
mitme kutseala vahel, kuid  m il
lega sisustate om a aega vä lja s 
pool tööd?

Mul on juba oma 20 aastat suve
kodu Lahem aal ja  sealne lem- 
mikharrastus on võrguga kalapüük, 
näiteks lesta 
tuleb vahepeal 
päris hästi, ka 
forelli või teine
kord isegi lõhet.
Peale selle mui
dugi lugemine, 
aga ikka roh
kem m em uaa
rid ja  dokumen
talistika, vähem belletristika. Kam
mermuusika on aga see, mis hästi 
rahustab. Aga ka teatri vastu olen 
säilitanud valiku lise huvi, näiteks 
järgm ine etendus, mida vaatam a 
lähen, on Draamateatris “Kuningas 
Lear”.

Kas Teid  võiks nim etada Eesti 
keskklassi m usteresindajaks?

Kuidas võtta, Eestis ehk pigem

kõrgemasse keskklassi kuuluvaks. 
(Professor Leimann rõhutab, et see 

määratlus kehtib paraku küll 
vaid Eesti oludes.) Julgen ar
vata, et Eesti keskklass siiski 
tasapisi kosub, eriti ettevõtli
kumad ja  töökamad inimesed 
on meil päris edukad. Ent tei
salt, poolel Eesti elanikkon
nast läheb tänagi veel 
üsna kehvasti, ka seda 
tuleb ühiskonnaasju 

ajades silmas pidada. Ja siiski 
läheb eestlastel paremini kui 
mitmel naaberrahval. Mis seal 
salata, majanduslikust august, 
kus me kunagi olime, väljaroni- 
miseks pole eriti alternatiivseid või
malusi leitud, seda tuleb hinnangu 
andmisel siiski arvestada.

M issuguse hinde annaksite  
Eestile pärast kümmet iseseis
vusaastat?

Vanas koolipoisiskaalas oleks vast 
“4” paslik hinne. Kõik pole siiski kah
juks läinud nii, kui oleksime oma 
parimais unistustes soovinud.

Missugune on Teie tulevikuka
va iseenda jaoks?

Tahan jätkata veel mõne aasta 
Tehnikaülikoolis, et koolitada organi

satsiooni juhtimise ala tippspetsia
liste, meie töö jätkajaid, ent kavat
sen kaasa lüüa ka äritegevuses. Kui 
vaid leppida akadeemilise keskkon
naga, ähvardab teatav võõran
dumine.

Ja muidugi tuleb pesamuna kas
vatada täisealiseks. Ning lihtsalt elu 
nautida. Olen aeg-ajalt soovitanud 

teistele, ka noore
matele kolleegidele, 
et lõpetage eluks 
e tte  va lm istu m in e , 
hakake elama!

Missugune oleks 
Teie jaoks parim  

sünnipäevakink?
Palju häid raamatuid. Kunagi oli 

mul unistus, et saaksin elada 
näiteks kuskil Nõmme eramu taga
toas tubli perenaise hoolitsuse all 
ümbritsetuna raamatuist ja  lugeda, 
lugeda... Noh, aga kui mulle selline 
võimalus praktikas ette mängiti, sain 
aru, et see polnud siiski päriselt see. 
Küllap on elus siiski nii, et teatud 
otsingud saadavad meid igavikuni. 
Olen rahul möödunuga ja  tunnen 
elust rõõmu. Milleks lükata elamist 
homsesse, täna tuleb elada!

Intervjueeris M art Ummelas

Kalju Meigas 50
20. veebruaril tähistas oma 
esim est juubelit professor 
Kalju Meigas. Ta lõpetas to l
lase Ta llinna Polütehnilise 
Instituudi 1974. aastal raadio
insenerina, m illele järgnes 
töö samas insenerina. Kogu 
oma aktiivse elu, välja arva
tud kuueaastane “kõrva le
hüpe” Tallinna Tootmis- 
koondisse “Tööstusaparaat” , 
on ta töötanud Tallinna Teh
nikaülikoolis. Ikka on ta tege
mised olnud seotud laserite
ga, alguses T P I Teadusliku 
Uurimistöö sektoris, siis TTÜ

juures asuvas väikeettevõttes 
“Kvantel” direktorina ning ka Raa
dio-ja Sidetehnika Instituudis. Tema 
oli 1994. aastal biomeditsiinitehnika 
keskuse sünni juures, täna on ta 
valitud biomeditsiinitehnika õppe
tooli korraliseks professoriks. Peale 
õppetöö osutab ta loomupärast 
aktiivsust IFMBE sekretäride komi
tee, Eesti Inseneride Liidu juhatuse 
ja  SA Eesti Teadusfondi tehnika
teaduste ekspertkomisjoni liikmena, 
Sotsiaalministeeriumi meditsiiniteh
nika nõuniku ning Eesti Biomedit
siinitehnika ja  Meditsiinifüüsika 
Ühingu sekretärina. Kalju Meigas ei

ole vaid kuiv teoreetik, vaid ka kuld
sete kätega praktik, kes saab hakka
ma igasuguste seadmete ning 
aparaatide loomise ja  täiustamisega. 
Kalju Meigas on ikka olnud hea ju 
tuga ja  ääretult sõbralik. Ta lle  on 
suureks rõõmuks käia heas 
seltskonnas mööda kaugeid maid ja 
avastada nende kombeid. Oma
laadne hobi on viskikultuuri tund
maõppimine. Kõigele lisaks on ta 
hea abikaasa ja  suurepärane isa oma 
kahele pojale ning hoolas peremees 
kodule, mis on ta oma kätega reno
veeritud ja  ka automatiseeritud. 
Soovime Kalju Meigasele tähtpäeva 
puhul jätkuvalt energiat ja  tervist, 
rohkem põhjust rõõmustamiseks ja 
aega oma hobidega tegelemiseks!

K olleeg id
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Eesti omariiklus ja kohalik 
omavalitsus —
Teiste hulgas valiti linnavolikogusse 
ka Konstantin Päts, Jaan Poska jt  
hilisemad Eesti Vabariigi rajajad ja  
tuntud poliitikud.

Kohaliku omavalitsuse aspektist 
tuleb tõdeda hämmastavat sarnasust 
Eesti Vabariigi loomise ja 70 aastat 
hiljem alanud taasiseseisvumise 
etappidel. Olgu siinkohal ühe sar
nase joonena märgitud, et esimesel 
juhul tuli likvideerida mõisad, teisel 
juhul tingnimetusena kolhoosikord.
Erinevus nendel ühesuguse tule
museni viinud kahel ajajärgul 
seisnes peaasjalikult selles, et 1918. 
aastal sai tugineda juba eelnevalt 
kujunenud kohalikule omavalitsus
ele ja turumajandusele. Taasiseseis
vumisel tuli aga nende, iga 
demokraatliku riigi kahe olulise tun
nuse osas alustada praktiliselt 
nullist. Olulise panuse andis siin 
“tundmatu omavalitsustegelane”.
Taolise koondnimetuse alla võib 
mahutada neid tuhandeid poliitikuid 
või ametnikke meie külades ja  
teistes asulates, kellest vaid vähes
tel oli esimese iseseisvusaja vallaelu 
kogemus või veelgi enam ülevaade, 
kuidas on vahepealsel poolsajandil 
arenenud muu maailm. Kuid neil oli 
ühise tunnusena tugev tahe taasta
da oma demokraatlik riik.

Kes koolitaks projektijuhte?
Eesti tuntud haridustege
lane Ülo Vooglaid on rõhu
tanud, et lisaks üld- ja eri
haridusele peab spetsialist 
saama veel ka ametialast 
haridust, ning väitnud, et 
ega seda viimast suurt kusa
gil ei õpetata. Tundub, et see 
väide vastab tõele. Püüan 
seda seletada ühe tähtsa 
ameti -  projektijuhi -  näite 
põhjal.
Paljud Eesti ettevõtted, nii väikesed, 
keskmised kui ka suured, kes on 
hakanud muutuma nüüd tugeva
maks, seisavad järjest rohkem välja
kutse ees lahendada uusi probleeme, 
mis on tingitud meie majanduse ja  
ühiskonna kiirest arengust. Need 
ülesanded on reeglina komplekssed 
ja nende lahendamine ei nõua mitte 
üksnes mõne insenerieriala tund
mist, vaid ka kogu uuenemisprotsessi 
haldamist, rahanduslik-õiguslikku 
juhtimist ning turusituatsiooni ta
jumist. Teiste sõnadega -  vaja on 
haritud projektijuhte. Aga neid ei ole. 
Selle probleemi ees pole mitte ainult 
eraettevõtted, vaid ka munitsipaal- 
organid, kellel on vaja realiseerida 
regionaalseid keskkonnakaitse-, 
infotehnoloogia-alaseid või muid pro
jekte.

Projektijuht on kõrge kvalifikat
siooniga spetsialisti amet, ja selliseid 
on Eestile praegu vaja sadu. Nende 
puudumine on üks põhjustest, miks 
firmajuhid räägivad vajadusest tuua 
sisse kõrge kvalifikatsiooniga töö-

jõudu. Ja neil on tõsi taga. Kas me 
siis ise ei suuda seda ametialast hari
dust anda? Kes on projektijuht? Kui 
välja jätta puht-rahanduslikud-jurii- 
dilised või humanitaarsed projektid, 
mis on arvuliselt vähemuses ja  mak
sumuselt tugevas vähemuses, peab 
üks projektijuht omama vastavat 
tehnilist eriharidust inseneri tasemel, 
kuid ta peab orienteeruma veel 
raamatupidamises, ärilis-halduslikes 
küsimustes ja  olema teatud määral 
müügimees.

Kui võtame mingi tüüpilise inse- 
ner-tehnilise projekti, kus näiteks 
on tegemist ehitamisega, sooja-, 
elektri-, gaasi-ja  muude kommuni
katsioonidega, peab projektijuht 
tajuma, kui suured on nende tööde 
mahud, maksumused, järjekorrad, 
orienteeruma materjalides jne. Ta ei 
pea ise tegema konstruktsioonide 
või talade pinge-epüüride arvutusi, 
küll aga ette kujutama, missuguse 
tarkvaraga neid asju tehakse ja  kui
das tulemusi usaldatavalt kokku 
pannakse. Ta peab oskama hallata 
seda projekti, mis realiseerib teatud 
äriideed ja  oskama ka rahandus
likult hinnata oma ressursse, m is
suguses mahus ja  järjekorras neid 
kasutada. O lenevalt konkreetsest 
projektist ja talle pandud vastutuse 
astmest, tuleb ta l analüüsida turu

konjunktuuri Eestis, aga võib-olla 
ka teistes riikides. Selleks peavad tal 
olema teadmised, missuguseid info
allikaid kasutada ja kuidas neid le i
da. Lisaks kõigele peab ta tundma 
oma konkurente ja  oskama nende
ga suhelda. Last but not least: tuleb 
osata keeli! Näiteks katsuge te le i
da K irde-Eestist inimest, kes vas
taks siin kirjeldatud nõuetele ja  os
kaks pealegi veel eesti keelt:

Minu veendumuse järgi meil küll 
sellist ametialast haridust kusagilt ei 
saa ja  seda on seni oma tarbeks 
teinud üksnes pangad põhiliselt üksi
kute töötajate koolitam ise kaudu 
välismaal. See on väga valuline hari
dus-ja majandusprobleem, mille taga 
on isegi suurte välismaiste inves
teeringute saamine või m ittesaa
mine. V iim asel aastal on ju järsult 
suurenenud uute tootm isettevõtete 
rajamise võimalused, mis tõstaks 
meie majanduse perspektiivi ja  lee
vendaks tööjõu probleemi. Kahjuks 
näitab igapäevaelu, et me pole selleks 
valmis. Selle üheks põhjuseks on 
kohalike projektijuhtimise võim ete
ga inimeste puudumine.

Kas ei kuulu selle ülesande lahen
damine Tallinna Tehnikaülikooli 
missiooni hulka?

Tehnikaülikoolil on ju  inseneri- 
õpetuse teaduskonnad, majandus
teaduskond, humanitaarteaduskond 
ja keeltekeskus. Projektijuhi ameti 
õpetamise korraldamine on küll 
keeruline, kuid tekitaks vähem alt 
kenakese torm i meie väikeses vee
klaasis, mis ajendaks muudelegi 
uuendustele mõtlema.

SULEV MÄELTSEMEES: Rõhutab  
Eesti om ariikluse ja kohaliku  
omavalitsuse tihedat seost.

1991. aasta ohtlike augus
tisündmuste ajal valm istati 
Kadriorus ja  Toompeal ette 
tegutsemisvariant puhuks, kui 
riigi (tõsi küll -  rahvusvaheliselt 
viimaseid päevi veel tunnustama
ta riig i) kesktasandil institut
sioonid ei saa enam toimida. Siis 
pidid riigivõim u ülesandeid 
hakkama täitma tolleaegse kahe
tasandilise kohaliku om avalit
suse juures maakondade ja  nn 
vabariiklike linnade esindajad.

Haldusreformi aspektidest võt- 
mevaldkond on kohalik omava
litsus. Seda just praeguses olu
korras, kus järjest rohkem tõde
takse avaliku võimu võõran
dumist rahvast. Sellega seoses on 
otstarbekas meenutada, mida 
juba aastaid enne iseseisvumist kir
jutas Konstantin Päts: “Omavalitsus 
on oma sisult kodaniku vabadustest 
kõige täielikum, sest kõik teised va
badused tõrjuvad ainult vägivalda 
tagasi, on kaitsevallid avaliku võimu 
vastu, kuna aga omavalitsus juba 
ühe osa sellest avalikust võimust 
kodanike eneste kätte usaldab... 
Kõige suuremad kodanlikud vaba
dused käivad alati käsikäes rah
vameelse omavalitsuse asutamise
ga.”

Demokraatliku kohaliku oma
valitsuse põhiseadusliku tagatise 
rõhutamine on vajalik, sest on väide
tud, et sellises riigis, kus puudub 
kohalik omavalitsus võib leida küll 
riigialamaid, kuid m itte kunagi 
kodanikke.

* Kõne on aja lehes esitatud  
lühendatult, terv ikuna võib  
seda lugeda  in ternetiväljaan - 
dest

Esmaspäeval, 19. veebru
aril toimus järjekordne 
infotund teemal “TTÜ 
teadusinfosüsteemist”.
Arendatava teadusinfosüsteem i 
eesm ärgiks on ülikooli teadus- ja  
arendustegevuse paremaks korral
damiseks ja sellest avalikkuse infor
meerimiseks vajaliku kaasaegse in- 
fokeskkonna loomine, mis moo
dustaks ühe olulise osa kogu ülikooli 
administreerimise süsteemist. Süs
teemi käivitam isel saab ülikool 
operatiivsema ülevaate oma teadus- 
ja  arendustegevuse temaatikatest, 
finantseerim isest ja  finantseerija
test, koostööpartneritest jm  teadus- 
ja  arendustegevusega seonduvast.

Eelnevatel aastatel teostatud 
kogu ülikooli infosüsteemi uurin
gute ja  analüüside põhjal on teadus- 
infosüsteem jaotatud väiksemateks 
osadeks, mida järgemööda realisee
ritakse. Haldusinfosüsteemi projek
tirühma poolt on valm is tehtud ja  
käima pandud teadusinfosüsteemi 
esimene osa, mida ka infotunnis 
pikemalt esitleti.

N üüd saab elektroonselt veebi- 
sirvijate vahendusel registreerida 
ülikoolis tehtavad teadus-ja  aren
dustööde teemad. Käesoleval hetkel 
eristab süsteem kahte erinevat liiki 
kliente -  andmete sisestaja töökoht 
ja  teadustalituse töötaja töökoht. 
Andmete sisestaja saab sisestada 
uusi teemasid ja hiljem neid vaadata 
ja  printida. Teadustalituse tööta
ja l on võimalik vaadata, salvestada 
ja  analüüsida andmeid kogu 
süsteemi ulatuses. Süsteemi aren
damisel luuakse sarnased või
malused struktuuriüksuse ulatuses 
ka andmete sisestajale.

Töö jätkub järgnevate osadega, 
mille tulemusena saaks andmebaa
sist automaatselt genereerida väljun
di ülikooli veebi-leheküljele ning 
vahendid, mis toetavad statistika ja  
aruandluse tegem ist ja  teadustöö 
tulemuste registreerimist.

Riho Kinksaar
TTÜ haldusinfosüsteem i 

projektirühmi 
Kiira Parre

TTÜ teadus- ja arendusosakond

Infotund
TÜ  te ad u s -"T 

in fo s ü s te e m is t"
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27. -  28. veebruar
TTÜ rektor Andres Keevallik ja  

prorektor Jüri Tanner osalevad 
Turu Ülikooli aastapäevaüritustel
ja tutvuvad sealse rektori kutsel ülikoo
li tööga ning arutavad koostöö tuleviku- 
suundi.

28. veebruar
*TTU humanitaar-ja sotsiaalteaduste 

instituudi tehnikaloo õppetooli hoidja 
Vahur Mägi esineb ettekandega rahvus
vahelise messi “ENEREX 2001” konve
rentsil Eesti Näituste messikeskuse A- 
paviljoni konverentsisaalis.

"Kell 14.00 toimub TTÜ Virumaa 
Kolledži ( Järveküla tee 35, Kohtla- 
Järvej kaldauditooriumis loeng 'Tele
kommunikatsiooni tehnoloogia ja tee
nuste arengutrendide Esineb TTÜ  
sideõppejõud Avo Ots.

Kell 17.00 toimub samas inse- 
neripäev. Esineb Eesti Inseneride 
Liidu esimees Riho Oras.

28. veebruar -  2. märts
Täiendõppe programmis “Säästlik 

energiamajandus” osalevad TTÜ õppe
jõud Juhan Valtin, Olev Liik, Tiit 
Metusala, Karl Ingermann ja  Ülo  
Kask.

28. veebruaril TTÜs toimuva semi
nari üks korraldajaid, Tartu Ülikoo
li Füüsika Instituudi direktor Krist
jan Haller vastas meile e-posti teel.

1. Mis on nanotehnoloogia?
Nanotehnoloogia väga laia valdkon
na võib tinglikult rühmitada kaheks:
1) uute nanostruktuursete mater
jalide ning nanoskaalas seadmete ja  
mehhanismide konstrueerimine, 2) 
ühes või mitmes dimensioonis eksis
teeriva nanodimensionaalsusega (üks 
nanomeeter on miljondik tuhan
dikku m eetrit) kaasnevate uute 
omaduste ja  nähtuste tekitamine 
ning kasutamine. Nanotehnoloogia 
üheks esimeseks “ ilminguks” võib 
pidada juba fotograafiat, rääkimata 
saavutustest elektroonikas, mater
jalide, bio- või infotehnoloogias. 
Tegelikult ootab meid ees etteaima
matult rikas teaduslik-tehniline revo
lutsioon. Nanotehnoloogia on maa
ilma kokkupanek aatomite ja  mole
kulide tasandil, seejuures ka seni loo
duses mitte eksisteerivate struk
tuuride ja  seadmete tekitamine. Kaob 
piir matexjali kui sellise ja  seadme va
hel. Teadlased on töötamas projektide 
kallal, kus näiteks teatud tüüpi bio- 
sensorid jälgivad organismi seisundit 
ning annavad kohe signaale haiguste 
või muude ohtude ilmnemisel, või 
kus nn kaugjuhitavad mikrolaborid 
organismides juhivad keemilisi reakt
sioone või geneetilisi teste, ka ravivad. 
Kuumad teemad on ülitugevad ja 
-kerged materjalid, isetaastuvad 
pinnakatted, imeõhukesed ekraan- 
paneelid, ülikiired ning suure mahu-

1. märts
''P ro rek tor professor Jakob  

Kübarsepp osaleb avalik-õiguslike üli
koolide õppeprorektorite nõupidamisel 
Tartu Ülikooli Türi Kolledzis.

"TTÜ  infopäev Järvamaal. Tut
vustatakse ülikooli, õppimisvõimalusi, 
vastuvõtutingimusi. Esitletakse TTÜd 
tutvustavat videofilmi ning reklaam
materjale.

1. — 2. märts
Professor Mati Valdma esineb loen

gukursusega “Energiasüsteemide opti
meerimine” Helsingi Kõrgem as 
Tehnikakoolis.

2. -  3. märts
BALTECHi juhtkomitee 11. nõu

pidamine TTÜ-s, millest võtavad osa 
prorektor professor Jakob Kübar
sepp, mehaanikateaduskonna de
kaan professor Jüri Papstel ja  
täienduskoolituse keskuse juhata- 
ja  Jaanus Kiili. Esmakordselt kut
sutakse osalema Taani Tehnikaülikooli 
ja  Helsingi Tehnikaülikooli esindajaid.

tavusega infosalvestid, uut tüüpi 
väga efektiivsed patareid ja  vesinik- 
akud ning palju muud.

2. Nanotehnoloogia Eestis? 
Eesti teadlastel on selles teadus
mahukas valdkonnas võimalik leida 
perspektiivne nišš. Suur osa meie 
füüsikuist, osa keemikuist ning 
nüüd ka juba osa bioloogidest tegeleb 
molekulaarsel-atomaarsel tasandil 
uurimistööga, mis on olnud edukas 
ning mis on nanotehnoloogiasse 
suundumisel heaks eelduseks. Väga 
erinevat laadi sensorid, mitmed tera- 
vikmikroskoopia arendused pindade 
atomaarsel või nanostruktuursel 
tasandil uurimiseks ja  töötlemiseks, 
kilestruktuurid, uute looduses mitte
eksisteerivate ainete disain, bioteh
noloogia, nanotorude valmistamine 
ja  palju muud on esimesed, mis eesti 
teadlaste saavutustest meenuvad.

3. Nanotehnoloogia Tallinna  
Tehn ikaülikoolis?

Mulle on tuttavad teie füüsikute- 
m aterjaliteadlaste tegemised, kus
juures eriti viim astel aastatel on 
tihenenud kontaktid professor Enn 
Mellikoviga. Tema päikesepatareide- 
alane aktiivne ja  viljakas teaduste
gevus on tuntud m itte ainult välis
maal, vaid ka siin, Tartus. Häid 
teadusprojekte ning ka ühisuurin- 
guid on muidugi m ärgatavalt roh
kem, kuid meie ühistöö osakaal on 
mõlema linna teadlaste potentsiaali 
arvestades veel põhjendamatult 
väike. Loodame, et eelseisev semi
nar annab ka selles osas oma posi
tiivse panuse.

M&M

Vaevalt oli poolteist nädalat sessi 
algusest läbi saanud, kui mul tuli 
ette võtta pikk ja  väsitav lennureis 
Lõuna-Aafrika Vabariiki. Kahjuks 
mitte sellepärast, et sessi jooksul 
nüristunud vaimu ja  keha turguta
da, vaid sellepärast, et seal toimus 
iga-aastane IAESTE General Con- 
ference.

Kokkusaamise toimumiskohaks 
oli Durbani linn, mis asub maalilisel 
ookeanikaldal. Lisaks sellele oli 
meile, kes me tulime Põhja-Euroo- 
past, raske harjuda kohapeal valit
sevate ilmastikuoludega, sest 34- 
kraadine kuumus on meie jaoks liig 
mis liig.

Samal päeval, mil enamik dele
gaate kohale jõudis, algas ka konve
rents. Esimesel õhtul meid siiski 
säästeti ja  korraldati tutvumispidu, 
sest väga paljudel ei olnud seal ees 
ühtki tuttavat. Järgmisel päeval 
asusime konverentsi ametliku päe
vakorra juurde, mille võib laias plaa
nis kaheks jagada: esimene osa prak
tikakohtade vahetus ja  teine con- 
ference session. Minu jaoks oli põne
vam ja  ka väsitavam konverentsi 
esimene pool, sest üksinda 22 prak
tikakoha vahetamine ei ole kerge 
tegevus. Raskeks teeb praktika
kohtade vahetamise ka see, et tuleb 
välja selekteerida kohad, mis oleksid 
vastuvõetavad ka meie tudengitele.

Teisalt tuleb pidevalt selgitada 
meie jaoks atraktiivsetele riikidele 
kui “hea” praktikakohaga siiski 
tegemist on. Arvan, et tulin selle 
tegevusega hästi toime. Mul õnnes
tus vahetada 21 praktikakohta 13

erineva riigiga. Selle teeb veelgi olu
lisemaks fakt, et Eesti näol on 
tegemist associated member’i staatu
ses oleva liikmega ja  oma tegevuse 
tõhustamine tuleb kindlasti kasuks 
meie täisliikme õigustesse tõstmisel. 
See võimaldaks meil kaasa rääkida 
ka IAESTE arengusuundade otsus
tamisel ja  annaks hääleõiguse, mis 
oleks isegi olulisem.

Nagu ka eelnevatel aastatel, ku
junes kõige suurejoonelisemaks nn. 
national party, kus degusteeriti 
erinevate riikide rahvuslikke sööke- 
jooke, ja mille tulemusena järgmisel 
päeval nii mõnegi inimese vaim kui
gi terav ei olnud. Lahkumiseelne 
beach party oli kurb, sest on raske 
hüvasti jätta inimestega, kellega sa 
koos veedetud nädala jooksul oled 
sõbraks saanud.

Lõpetuseks tahaksin veel rõhuta
da, et rahvusvaheline üliõpilaste 
praktikavahetus on kasulik nii 
üliõpilastele kui ka ettevõtetele, kes 
selles osalevad. Tudengid saavad 
võõrsil töötamise kogemuse, mis 
järjest laiahaardelisemaks muutuvas 
maailmas on vägagi oluline. Ettevõt
ted seevastu saavad ise osaleda 
endile kvalifitseeritud tööjõu vä lja
koolitamisel ja selliselt Eesti konku
rentsivõime tõstmisel. Kas see mitte 
ei olegi meie ühine eesmärk!?

Liina Alu
N ational Secretary

IAESTE Eesti 
P.S. V arsti toim uvad IAESTE  

Eesti p rak tik ap äevad -jä lg i rek
laami!

Hedvi Valgem äe
avalike suhete  osakond

3 küsimust
nanotehnoloogiast


